
  با انتش�ار وصیتنامه س�ردار شهید قاسم سلیمانی حتی 
رسانه های انقلابی هم غافلگیر شدند و این احساس به وجود 
آمد که باید ایشان را از نو بشناسیم. بویژه با مصاحبه ای که 
علامه سیدحسن نصرالله درباره شخصیت این شهید انجام 
داد، مش�خص ش�د ما در زمان حیات ایشان اطلاعات کمی 
درباره ابعاد ش�خصیتی اش داش�ته ایم. می دانیم که ایشان 
فرمانده ای برجسته در راه اسلام بود که در زمان حیاتش هم 
شهید زنده خوانده می شد و دست آخر به آرزویش شهادت 
رس�ید. اما وصیتنامه ش�هید ابعاد دیگری از شخصیتش را 
نشان می دهد، طوری که حتی قیاس هایی میان شهید قاسم 
سلیمانی و برخی شخصیت های صدر اسلام شکل گرفته است. 
شخصا س��ردار بزرگ و پرافتخار اسلام، شهید حاج قاسم 
س��لیمانی رضوان الله علیه را برجس��ته ترین فرمانده و دلاور 
عرصه های رزم در تاریخ ایران از پیش از اسلام تاکنون می دانم 
و ابعاد شخصیتی وسیع او هنوز شناخته نشده است. اما اگر 
در تاریخ اسلام به دنبال نظیری برای او باشیم، خواهیم دید 
که در لسان مردم داغدیده حاج قاسم، بویژه طبق تعبیر رهبر 
حکیم انقلاب حفظه الله، او با مالک اشتر، سردار بزرگ اسلام 
قیاس می شود. هر چند اطلاعات ما از مالک اشتر کافی نیست 
اما می دانیم که فردی وارسته و برخوردار از اخلاق نیک الهی، 
ش��جاعت و دلاوری فوق العاده بوده و از همه مهم تر خود را 
ذوب در ولایت امیرالمومنین)ع( می دانس��ت و پا به پای آن 
وجود مقدس حرکت می کرد. در این راه خستگی ناپذیر بود 
و از هیچ س��ختی ای نمی هراس��ید. در تم��ام دوران خلافت 
حضرت امیرالمومنین پا به کار بود و جان خود را در این راه 
داد. متاس��فانه از این مرد بزرگ، وصیتنامه یا گفته هایی که 
نش��ان دهد او تا چه حد به ولایت باور دارد و بخواهد مردم 
را در ای��ن عرصه به میدان بیاورد در دس��ت نداریم، اگر چه 
می دانیم در بحبوحه جنگ صفین، زمانی که توطئه بر س��ر 
نیزه کردن قرآن ها رخ داد و بس��یاری از لش��کریان علی)ع( 
حتی برجستگان و نخبگان هم تحت تاثیر فتنه قرار گرفته و 
حالا اگر علیه حضرت صحبت نکرده بودند دست کم سکوت 
می کردند، مالک تنها کسی بود که در دفاع از آن وجود مقدس 
ایستاد و با جو زدگان مباحثه هایی کرد که بسیاری از نخبگان 

هم حریف کلام محکم او نبودند. 
ب��ه جز ای��ن از مالک و دیگر ش��خصیت های بزرگ صدر 
اس��لام که س��فارش هایی کرده باشند و نس��بت به ولایت و 

س��عادت جامع��ه دلواپس��ی و نگرانی 
داشته باشند، جسته و گریخته مواردی 
را داری��م. مثلا روز عاش��ورا می بینیم 
مسلم بن عوس��جه، در آستانه شهادت 
وقت��ی حبیب بن مظاهر بالای س��رش 
می آی��د، او را س��فارش می کند که در 
راه امام حسین)ع( تا جایی که می تواند 
جانفشانی کند و صاحب ولایت را یاری 
کن��د. از برخی دیگر از ش��هدای کربلا 
هم داریم که وقتی در آس��تانه شهادت 
بودند و مولا را بالای سر خود می دیدند، 
می پرسیدند: آقا! آیا ما به عهدمان با شما 

وف��ا کردیم؟ آیا حق ولایت را به جا آورده ایم یا خیر؟ منتها 
تصور می کنم به این سبک که حاج قاسم چه در حیات و چه 
در وصیت خود گفته و عمل کرده است، نداشته ایم و از این 

حیث ایشان منحصر  به فرد است. 
  مشابهت های ظاهری میان جناب مالک و حاج قاسم عجیب 
است. هر دو فرمانده دوران اقتدار اسلام و ولایت بودند، جاذبه 
و نفوذ بی مانندی بر س�ربازان و مردم داشتند و با سوء قصد 
دشمنان اسلام شهید شدند. اما طبیعتا به خاطر همان نقص 
دانش ما نس�بت به تاریخ، شاید تصویری که مردم امروز از 
بزرگان صدر اس�لام دارند چندان ش�فاف نباشد و به همین 
خاطر باز درباره مالک نمی دانیم آیا او در زمانه خود تصویری 
همانند آن چیزی را برجای گذاشته بود که امروز از شخصیتی 
چون قاسم سلیمانی سراغ داریم یا خیر؟ یعنی کسی که هم 
فرمانده ای بی هماورد باشد و هم رهبری اجتماعی اما در عین 
ح�ال از عرصه جهاد و عمل فراتر رفته و وارد عوالم عرفانی 
شود. یک عارف بالله! تصدیق این را هم از زبان شخصیت هایی 

مثل علامه نصرالله و اطرافیان شهید می شنویم. 
باید اذعان داشت حاج قاسم در حقیقت از برترین شاگردان 
مکتب امیرالمومنین)ع( به شمار می رود. اگر برخی ویژگی های 
بی مانند امام اول ش��یعیان را بررس��ی کنی��م، می بینیم که 
جلوه هایی از آن در وجود شهید سلیمانی هم یافت می شود. 
امیرالمومنین س��لام الله علیه در اوج ایمان و تقوا و اخلاص و 
عرفان است و پس از پیغمبر اکرم)ص( کسی به پای ایشان 
در عبادت ها، معرفت ها و ذوب ش��دن در ش��ناخت خداوند 
نمی رسد. علی استثنای روزگار بود. عبادت های امام سجاد)ع( 
و سجده های ایش��ان معروف است اما وقتی می پرسند شما 
چگونه این طور عبادت می کنید بدون اینکه آسیب ببینید، 
می فرمایدند عبادات و س��جده های من در مقابل آن چیزی 

که امیرالمومنین انجام می دادند چیزی نیست. 
از طرف دیگر امیرالمومنین، مرد بی نظیر و سردار بلامنازع 
سخت ترین عرصه های جنگ و جهاد است، حتی به اعتراف 
دشمنانش. در جنگ صفین، عمرو بن عاص به معاویه گفت: 
ببین علی خود مس��تقیم در عرصه حضور دارد اما تو که به 
معارضه با او برخاسته ای از مقر فرماندهی ات جدا نمی شوی. 
بد نیست تو هم برای روحیه دادن به نیروهایت، خود به مصاف 
علی بروی. معاویه اینگونه پاسخش را می دهد: خدا دهانت را 
خرد کند! تو می دانی کسی زنده از مصاف علی باز نگشته است. 
ب��ا هم��ه اینها علی)ع( مظه��ر عواطف فراوان اس��ت. در 
س��یره امیرالمومین داریم که وقتی یک بچه یتیم را می دید 
می گریست. وقتی به خانه فردی رفت که در رکاب او شهید 
شده و زن و بچه های داغدیده او را دید، بشدت تکان خورد و 
از آنکه مبادا پاسخگوی خون عزیز آنها باشد بر خود می لرزید. 
از آن ط��رف آن وجود مقدس، برای حفظ اس��لام و حرکت 
اصیل اس��لام در مس��یر ولایت با هیچ کس تعارف نداشت و 
در این مهم با همه وجود ایستاد و برای روشنگری و هدایت 

مردم دریغ نفرمود. 
با در نظر گرفتن مجموع این صفات، می بینیم حاج قاسم 
خوب نوکری حضرت را کرده و از وجود ایش��ان بسیار بهره 

برده است. حاج قاسم یک پاسدار بسیار با ایمان و با اخلاص 
و اهل عبادت های بس��یار بود. در دست نوشته های او دیدید 
که وقتی دارد به کس��ی توصیه می کند، به او می گوید برای 
پاک ش��دن و اتصال به خدا از نماز ش��ب غافل نباشد. خب! 
کسی که این توصیه را می کند، قطعا خود مقید به آن است 
ک��ه تجربه اش را چنین به دیگ��ران انتقال می دهد. طبیعتا 
شهید سلیمانی در ولایت، ایمان و اخلاص 
از امیرالمومنین آموخته اس��ت، چه رس��د 
ب��ه عرصه جنگ و جه��اد و نبرد که حتی 
دشمنان او یعنی فرماندهان نظامی دولت 
جنایت��کار آمری��کا معترفند به ش��جاعت 
بی مانند او و حتی آرزو می کردند کاش با او 
دیدار داشته باشند. در تمام ملت های تحت 
س��تم منطقه و دولت های��ی که در معرض 
نابودی قرار داش��تند، او ب��ه عنوان فردی 
مشهور بود که از مرگ نمی هراسد و در خط 
مقدم جبهه ها مقابل دشمنان می ایستاد و 
ش��جاعتی بی مانند از خود نشان می داد. و 
اما عواطف؛ حاج قاسم در زمینه عواطف؛ هم چنین بهره ای از 
امیرالمومنین گرفته بود. شاید اینها جمع اضداد باشد. کسی 
که در عرصه نظامی در آتش و خون بوده و مرتب با کشتن 
و کشته شدن مواجه بوده، چنین فردی در ظاهر قضیه دیگر 
نمی تواند باعاطفه باشد. شما سران نظامی صهیونیست را نگاه 
کنید. آنقدر کشت و کشتار کرده اند که دیگر هیچ عاطفه ای 
در آنها وجود ندارد. همین چند روز پیش در فلسطین دیدیم 
که براحتی جس��د یک نوجوان را زیر کرده و آن را تمس��خر 
می کنند. اما امیرالمومنین را ببینید که چطور در مقام یک 
فرمانده جنگی دلش برای مردم بی پناه و یتیمان می تپید و 
اشک از چشمانش جاری می شد. حاج قاسم هم همین گونه 
بود. در وصیتنامه اش هس��ت که اشک او از دیدن محرومان 
و بی پناه��ان و آنها که در محاصره ظالمان هس��تند جاری 
می شده است. در فیلم های منتشرشده از ایشان نیز می بینیم 

که وقتی یاد شهدا و فرزندان شهدا را می کند اصلا 
نمی تواند خوددار باشد، صدایش به لرزه درمی آید، 
بغضش در گلو می شکند و اشک او جاری می شود. 

در سرتاسر وصیتنامه او، اعتقاد راسخ به ولایت موج می زند 
و دغدغه حفظ ولایت و اینکه از مردم عادی کرمان و ایران 
گرفته تا نیروهای مسلح و حتی مراجع عظام تقلید، سفارش 
او این اس��ت که تابع ولایت باش��ند و آن را رها نکنند. اینها 
نشانه است که او تربیت شده راستین مکتب مولای متقیان 
اس��ت. نمی خواهم بگویم حاج قاس��م نمونه نداش��ته است. 
چه بسا در میان برخی یاران خاص علی)ع(، در میان شهدای 
کربلا و تک و توک در میان یاران ائمه علیهم السلام، چنین 
مردانی بوده اند اما ما نشناخته ایم کسی را که در عرصه عمل 
آموخته هایش از امیرالمومنین را در این ابعاد کاملا به منصه 

ظهور گذاشته باشد.
  صحبت درباره وجه عرفانی ایش�ان ش�د؛ خب! مردم 
مقایس�ه می کنند بین ایشان و دیگرانی که در این عرصه 

مدعی هستند و تفاوت ها زمین تا آسمان است. 
یک جمع نکوش��یده رسیدند به مقصد/ یک قوم دویدند 

و به مقصد نرسیدند. 
خیلی ها بوده اند که دم از عرفان زده اند و با چله نش��ینی 
به جایگاه هایی رسیده و مریدانی را تربیت کرده اند که محو 
آنها بوده اند اما بیشتر اینها در واقع در حال انزوا و دوری از 
جامعه و مردم به خود پرداخته اند. نمی خواهم بگویم تهذیب 
خویش��تن کار کوچکی اس��ت؛ کار بزرگی است اما هنر آن 
است که شما در میان جامعه در دردها و شادی های مردم 
حضور داش��ته باش��ید و بدون قطع ارتباط با بدنه جامعه، 
خود را بسازید. همان طور که حضرت امام رضوان الله تعالی  
علیه درباره رزمندگان خود ساخته و پاک باخته ما در دوران 

دفاع مقدس فرمودند، آنها راهی که عرفای بزرگ، علمای 
برجس��ته، فقها و زهاد می خواستند در ده ها سال طی 

کنند تا به آن مقام برس��ند، یک ش��به طی کردند. 
چون به یقین رس��یده بودند، ایم��ان را در مقام 

عمل پیاده کردند. حاج قاس��م ش��اید سیر و 
س��لوکی طی نک��رده و منازل و مراحل 

رس��یدن از ش��ریعت به طریقت و از طریقت به جای دیگر 
را نمی دانس��ت اما چون معرفت کامل به ذات اقدس الهی 
پی��دا کرده بود و یقین از اعمال و اعتقادات او می بارید، به 
اوج عرفان رس��یده بود، لذا او بس��یاری از مسائلی را که ما 
نمی بینیم، می دید و این رسیدن به عرفان اصیل است کما 
اینکه عابس بن ابی ش��بیب شاکری- از بهترین یاران امام 
حس��ین)ع( که ما درس��ت این مرد بزرگ را نشناخته ایم و 
چه بسا مقام او از مسلم بن عوسجه و حبیب بن مظاهر هم 
بالاتر باشد- به خاطر یک چنین معرفتی که به ساحت قدسی 
ولایت خداوند پیدا کرده بود، زمانی که مسلم بن عقیل به 
کوفه می آید و جمعیت موج موج اش��ک ریزان به پیشواز او 
می روند و ابراز وفاداری می کنند، عابس پش��ت پرده اینها را 
می بیند. لذا خطاب به مسلم می گوید من تو را راجع به این 
مردم فریب نمی دهم. از دل اینها آگاه نیستم ولی من درباره 
شما اهل بیت اینگونه هستم که اگر دستور بدهید شمشیر 
بگیرم و با دشمنان تان بجنگم، تا آخرین نفس می جنگم به 
گونه ای که قبضه شمشیر از تیغه آن جدا شده و در این راه 
جز رضای خدا و خدمت به ش��ما اهل بیت، چیز دیگری را 
مد نظر ندارم. یعنی او می دید خیلی از ابراز احساسات مردم 
ظاهرسازی اس��ت و پای عمل که در میان باشد، نخواهند 
ماند. لذا حبیب بن مظاهر، عابس را ستود. آن وقت می بینیم 
در روز عاش��ورا آن حماس��ه را می آفریند. پیرمردی است و 
به ظاهر توانی ندارد ولی از آنجا که به اوج عرفان رس��یده 
است، چنان می جنگد که هیچ کس یارای مقابله تن به تن 
با او را ندارد. پس دش��من او را س��نگباران می کند و او هم 
برای آنکه فشار سنگ ها با پوشیدن زره حس نشود، زره را 

از تن درآورده و بانگ می زند: بزنید!
حاج قاس��م نیز همین گونه است و به عرفان عملی رسیده 
است. او می بیند برخی بزرگان با ولایت همراه نیستند. برخی 
هم لباس ه��ای حضرت آقا با او تا آخر نمی ایس��تند. بنابراین 
نصیحت ه��ا، س��فارش ها و وصیت ه��ا را می کن��د و در یک 
مورد دیگر در وصیتش، آنچه 
را می بین��د و ما 

نمی بینیم، بیان می کند. 
  همان طور که اشاره کردید ایشان حتی در وصیتنامه هم 
احساس مسؤولیت خود را نسبت به طیف های مختلف جامعه، 
همشهریان، کل مردم ایران، کل مجاهدان عالم که در تعبیر 
رهبری »سربازان بدون مرز« هستند و نظامیان، سیاسیون 
و حتی علما نش�ان می دهد و س�عی می کند تجربه اش را با 

آنها در میان بگذارد. گویی ایش�ان انگیزه 
مضاعفی داش�ته تا علما، سیاستمداران و 
مردم کرمان و ای�ران را خطاب قرار دهد. 
اما سوال اینجاست: آیا وصیت عموم مردم 
صرفا ح�ق ام�ام و هدایت کنن�ده جامعه 
اس�ت یا دیگران هم چنی�ن حقی دارند؟ 
مثلا پیامبر اس�لام)ص( با وصی قرار دادن 
امیرالمومنین)ع(، ایشان را به عنوان امام 
پ�س از خود معرفی کردند اما آیا به فرض 
جناب مالک حق وصیتی مشابه را داشت؟

حق امامت چیزی نبود که پیامبر)ص( 
به امیرالمومنین اعطا کنند، حق خدا بود. 

ولایت علی)ع(، را خدا تعیین کرده بود و حضرت محمد)ص( 
فقط نقش معرفی کننده داشت. لذا وقتی یکی آمد و اعتراض 
کرد که رسول الله هر چه گفتی درباره توحید و نبوت و معاد 
و نم��از و روزه و حج پذیرفتیم ام��ا این دیگر چه کاری بود 
که پس��ر عمو و دامادت را جانشین خود کردی؟ حضرت در 
جواب فرمودند: دس��تور خداس��ت. همان طور که قرآن هم 
می فرماید:  ای پیامبر! دس��توری را که به تو دادیم باید ابلاغ 
کنی که اگر ابلاغ نکنی رس��التت را انج��ام نداده ای. امامت 
چیزی بود که پروردگار اراده کرده بود برای سعادت بشریت 
و ضمانت درست رفتن مسلمان در راه اسلام پس از پیغمبر. 
یعنی تنها ضمانت، پیروی از ولایت علی)ع( بود که متاسفانه 
جامعه مسلمین به آن عمل نکرد و تا امروز ضرباتش را هم 
خورده است اما حاج قاسم به اعتبار یک رزمنده که خودش را 
فدای این مملکت و مردم و نظام و حتی فراتر از آن خودش 
را فدای نجات ملت های مسلمان کرده است، گردن تک تک 
این مردم حق دارد. همچنین به عنوان یک نفر اهل کرمان 
که با مردم آن سامان نشست و برخاست کرده و رزمندگان 
عزیز کرمانی را در جبهه ها ی جنگ فرماندهی کرده است، در 
وصیتنامه اش خطاب به مردم کرمان و ملت ایران می آورد که 
شما را از خانواده ام بیشتر دوست دارم، چون بیش از آنها با 
شما زندگی کرده و در بین شما بوده ام. به تعبیر خودش، 
40 سال برای ولایت و اهل بیت علیهم السلام سربازی 
کرده اس��ت. لذا این حق را برای خود قائل است که 
مراج��ع عظام تقلید را مورد وصیت قرار دهد و این 
حق او است. آیت الله العظمی جوادی آملی با اشک 
و بغض می گفت: ما که باشیم که بخواهیم کفن 
حاج قاس��م را امضا کنیم که اگر رشادت هایش 
نبود، مملکتی هم نبود. او دست کم حق دارد 
بر گردن سیاسیونی که از قبل جانفشانی های 
او و امثال او بوده اس��ت ک��ه بر جایگاه های 
فعلی ش��ان تکیه زده ان��د و ادعای دیپلمات 

بودن و بلد بودن زبان دنیا را دارند. 
  طرف�ه آنکه ب�ه اعتراف هم�ان آقایان 
دیپلمات، برخی روابط راهبردی ما با جهان 
و غرب نیز مستقیما به واسطه قابلیت های 
سردار سلیمانی تنظیم می شد؛ حالا پوتین 
جل�وی پ�رده و طرف های غرب�ی و عربی 

پشت پرده. 
هما  ن طور ک��ه حضرت آق��ا فرموده اند 
حاج  قاس��م علاوه بر ی��ک فرمانده نظامی، 
سیاستمدار کارکش��ته و پخته ای بود. اگر 
ه��ر از گاه��ی رخدادی مثل ش��کار پهپاد 
پیش��رفته آمریکایی رقم می خ��ورد که به 
وزارت خارجه ما جرأت می داد برخی مواضع 
انقلابی بر خلاف مواضع واداده معمولش در 
قب��ال آمریکا بگیرد، ای��ن از برکت کارهای 
حاج قاسم و همرزمان او در سپاه پاسداران 
اس��ت. طبیعتا او رهبر انقلاب نبود که 

مث��ل امام)ره( بخواهد یک وصیت عمومی کند اما اختیار به 
وصیت گذاش��تن دغدغه هایش برای حفظ انقلاب و نظام را 
داش��ت. اگر دقت کرده باشید در تمام این وصیتنامه، اصل، 
ولایت، پیروی از ولایت و تقویت آن است. این چیزی بود که 
حاج قاسم با همه وجود به آن رسیده بود و به عنوان حقی که 
به گردن همه اقشار جامعه دارد بیان می کند. پس هر کسی 
که ایمان و غیرتی دارد، از وصیتنامه الهی او تبعیت می کند. 
  حتی در میان سابقون انقلاب هم به ندرت چنین تصویری 
از یک مجاهد انقلابی تمام عیار با انگیزه های فراسیاس�ی را 
ش�اهد بوده ایم که پوسته ایدئولوژی رسمی را شکافته و به 
یقین کامل رسیده باش�د؛ بنابراین ظاهرا بعد از حاج قاسم 

دیگر حنای انقلابی گری خیلی ها پیش مردم رنگی ندارد. 
ببینید! انقلاب ما یک انقلاب اعتقادی و آرمانی بود. واقعا 
دنیا را متحول کرد. 400 س��ال بود غرب با رنسانس خود و 
جدایی دین از سیاست و شخصی کردن و بیرون راندن دین 
از عرصه سیاست و اجتماع، به جهان و حتی جوامع مسلمان 
قبولانده بود دین یک امر خصوصی است. غربی ها به گونه ای 
موضوع را جا انداخته بودند که انگار با پیشرفت های مادی ای 
که حاصل کرده اند، علم و تمدن در دس��ت آنهاس��ت و اگر 
مس��لمانان هم بخواهند پیش��رفت کنند باید به سنت های 
خودش��ان پش��ت کرده و مانند آنها زندگی کنند. درست به 
مصداق آن آیه شریفه »وَالَان تَارضی عَانکَا الیَاهودُ وَالاَا النَّصاری 
تّی تَاتَّبِعَا مِلَّتَاهُم« ]هرگز یهود و نصاری از تو راضی نخواهند  حَا

شد تا به طور کامل از آیین آنان، پیروی کنی[.
اما انقلاب اسلامی این معادله باطل را بر هم زد و دین را به 
عرصه سیاست و اجتماع بازگرداند و درست موقعی که تمدن 
غ��رب ظاهرا در اوج خود بود، پوچی آن را بر همگان نمایان 
ک��رد. یعنی اینکه این تمدن از این جلوتر نرفته و نمی تواند 
خواسته های فطری بشر را جواب دهد و فروپاشی اش قطعی 
است. لذا همان طور که حضرت امام فرمودند ما انقلاب مان را 
ب��ه همه جهان صادر کردیم، حتی در برخی جوامع غربی یا 
آمریکای لاتین، دین مورد توجه واقع شد و مقابله با استعمار 

و استکبار به یک اصل تبدیل شد. 
متاس��فانه بعد از رحلت امام و پایان دفاع مقدس، دولتی 
ک��ه روی کار آمد به اعتبار اینکه باید خرابی ها را بس��ازیم و 
می خواهیم با دنیا تعامل کنیم، نسبت به آرمان ها و ارزش ها 
و باورهای انقلابی ما سس��تی نشان داد. حتی همراهی هایی 

نسبت به غربی ها نشان داد.
متاسفانه خطی که  دولت سازندگی 
و رئیسش بنیان گذاشت، پشت کردن 
به ارزش ها و باورهای انقلاب بود. حال 
آنکه آمریکای زخم خورده از انقلاب ما 
که در تمام پایگاه هایش به خاطر انقلاب 
ولوله بر پا شده و او را ضعیف نشان داده 
و ملت ها را بیدار کرد، دس��ت از سر ما 
بر نمی داشت. این خبط و خطای رئیس 
آن دولت بود تا جایی که حتی به دنبال 
آن بود مردم از شعارها و زندگی انقلابی 
رویگردان شوند. در کشور را به روی تمام 
مظاهر فرهنگ غرب باز کردند. فراموش نمی کنم سال 1370 
ب��ود که یک خبرنگار غربی به ایران آمده و گفته بود اگر به 
چشم خودم نمی دیدم، باور نمی کردم آخرین مدهای لباس 
و آرایش اروپایی در فروش��گاه هایی در مجاورت وزارت ارشاد 
جمهوری اسلامی در خیابان ولیعصر به نمایش در آمده است. 
آقای رفس��نجانی سال 68 در خطبه نماز جمعه، تنها 5 ماه 
پس از رحلت امام - کانه منتظر بود امام برود تا این را آشکار 
کند – می گوید ما باید مانور تجمل برگزار کنیم. خب! تجمل 
در موقعیتی که بسیاری از مردم زیر خط فقر و فشار زندگی 
هستند، صرفا بدین خاطر که غربی ها خوش شان بیاید، کار 
چه کسانی بود؟ کار مردم عادی بود یا افرادی که دست شان 
به موقعیت هایی می رس��ید، یعنی همان موقعیت هایی که او 
ایج��اد کرد تا یک عده ای از حق مردم برای خودش��ان کاخ 
بسازند و مانور تجمل بدهند. متاسفانه آن طرز تفکر 30 سال 
ادامه پیدا کرد و اگر نبود هشدارها و پایمردی رهبر بزرگوار 
انقلاب حفظه الله که در برابر تک تک این موارد سعی کردند 
از انقلاب پاس��داری کنند، شاید هیچ ارزشی باقی نمی ماند. 
در همان موقع هم بیم می دادند تهاجم فرهنگی، شبیخون یا 
ناتوی  فرهنگی، کشور را مورد هجمه قرار داده است که البته 
زمینه اش را عده ای چیده بودند. در دوره سیاه اصلاحات این 
قضیه به اوج خود رسید و ما فراموش نمی کنیم چطور تیشه 
به ریشه ارزش ها می زدند. شهادت طلبی را مسخره می کردند 
و می گفتن��د باید بروی��م در این دهکده ب��زرگ جهانی که 
کدخدایش آمریکاست عضو و تابعش شویم. می گفتند استقلال 
یک امر مربوط به قرون 18 و 19 بوده و دیگر معنایی ندارد. 
اینگونه زی��ر آب تک تک ارزش های انقلابی را می زدند و هر 
کس به این ارزش ها دهن کجی می کرد، بیش��تر رو می آمد، 
چهره رس��انه ای می ش��د و به پست و مس��ؤولیت می رسید. 
دولت فعلی هم که دیگر دست همه قبلی ها را در دهن کجی 
به ارزش ها و بی اعتقادی به آرمان های انقلاب بس��ته است و 
کاملا خود را نشان می دهد. شما یک بار از دهان رئیس این 
دولت، وزیر خارجه و مقاماتش نشنیده اید آمریکا را ]همانند 
اول انقلاب[ شیطان بزرگ خطاب کنند، چون چنین باوری 
ندارند و تمام چش��م امیدشان این بوده و هست که با برجام 
به غرب وصل ش��وند. لذا حضرت آق��ا در بیانیه گام دوم، در 
حقیقت این را آسیب شناسی می کنند و نکته ای که شما اشاره 
کردید، یعنی پوست اندازی انقلاب، حرکت خود ایشان است. با 
توجه به جوانان انقلابی که با روحیه جهادی به عرصه بیایند 
و انقلابی دوباره بر پا کنند؛ انقلابی درون انقلاب. شما دیدید 
وقتی دانشجویانی از اوضاع نابسامان کشور و عملکرد دولت 
گلایه می کنند نزد حضرت آقا، ایشان اصلا امیدی به این دولت 
و مجلس نداش��تند و فرمودند صبر کنید تا ان شاءالله دولت 
آینده، دولت جوان و انقلابی، دغدغه های شما را بر طرف کند. 
حضرت آقا در بیانیه گام دوم، راه پوست اندازی انقلاب اسلامی 
از این وضعیت نابسامان 30 ساله ای را که بر آن حاکم شده 
بود نشان می دهند، به ش��کلی که جوان ها میدان دار شوند. 

منتها اینها هزینه دارد.
ادامه در صفحه 6

وطن

گفت و گوی »وطن امروز« با دکتر محمدحسین رجبی دوانی درباره ابعاد وصیتنامه شهید حاج قاسم سلیمانی

وصیت حاج قاسم، راهنمای  اجرای گام دوم انقلاب

پنجشنبه 16 مرداد 1399
وطن امروز     شماره 2993

حاج قاسم شاید سیر و سلوکی طی 
نکرده اما چون معرفت کامل به ذات 
اقدس الهی پیدا کرده بود و یقین از 
اعمال و اعتقادات او می بارید، به اوج 
عرفان رسیده بود، لذا او مانند عابس 
بن ابی شبیب شاکری- از بهترین 
یاران امام حس�ین)ع(- بسیاری از 
مسائلی را که ما نمی بینیم، می دید 
و این رسیدن به عرفان اصیل است

ش�خصا س�ردار ب�زرگ و پرافتخار 
اسلام، ش�هید حاج قاسم سلیمانی 
را برجس�ته ترین فرمان�ده و دلاور 
عرصه ه�ای رزم در تاری�خ ایران از 
پیش از اسلام تاکنون می دانم. او در 
حقیقت از برترین شاگردان مکتب 
امیرالمومنی�ن)ع( به ش�مار می رود.
می بینیم که جلوه هایی از آن در وجود 

شهید سلیمانی هم یافت می شود

شروین طاهری: صبح فردای انتخابات روبه روی آقای مورخ نشسته بودم بی  آنکه قرار باشد راجع به مجلس 
صحبت کنیم که موضوع اول مملکت بود. تازه یک میهمان ناخوانده هم داشتیم. در روزهایی بشدت ملتهب 
پس از موشک باران عین الاسد که دنیا تازه داشت نفسی را که به خاطر احتمال ورود ایران و آمریکا به جنگی 
تمام عیار حبس کرده بود، آزاد می کرد، کرونا داشت راه همان نفس را می بست. در آن صبح آرام زمستانی، 
در دفتر کار آرام دکتر محمدحسین رجبی دوانی با همان آرامش همیشگی اش، بحثی گل انداخته بود ورای 
همه آن دغدغه ها. برای مصاحبه گیرنده، لحن و بیان دلنش�ین مصاحبه گیرنده نیز بر جذابیت موضوع 
می افزود. قرار بود تیتر گفت و گوی مان درباره ابعاد وصیتنامه حاج قاسم، حداکثر تا هفته آخر سال 98، روی 
جلد روزنامه بنشیند اما چنان قحط سال شد اندر دمشق/ که یاران فراموش کردند عشق! طاعون مدرن  
چنان جهان را به هم ریخت که چهره هر قهرمانی روی جلد تحت الشعاع ویروس منحوس قرار می گرفت. 
روزگاری آمد که باید عشق را در پستوی خانه نهان می کردیم. عجیب آنکه هنوز از سخنان آن روز دوانی 
با وجود 5 ماه و نیم خاک خوردن در گوشه تحریریه، هوایی تازه استشمام می شود. آن روز می گفت گویی 
مقدر بوده شهادت حاج قاسم، حدود یک سال پس از فراخوان »گام دوم انقلاب« توسط مقام معظم رهبری، 
محملی باشد برای برداشتن گامی عملی در این عرصه. امروز که قریب نیمی از سال از آن حرف ها گذشته، 

در دنیایی که از آن روز تا به حال زیر و رو شده، در آستانه عید غدیر، آن تقدیر مقدر تر هم شده است.

  در سرتاسر وصیتنامه سردار شهید قاسم سلیمانی، اعتقاد راسخ به ولایت موج می زند و دغدغه حفظ ولایت و اینکه از مردم عادی کرمان و 
ایران گرفته تا نیروهای مسلح و حتی مراجع عظام تقلید، سفارش او این است که تابع ولایت باشند و آن را رها نکنند. اینها نشانه است که او 

تربیت شده راستین مکتب مولای متقیان است


